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درمکتب امام

افتخارماخدمتبهپابرهنههاست
وقتى كه پابرهنه ها و گودنشينان و طبقات كم درآمد جامعه ما امتحان و تقيد 

خود را به احكام اسلامى تا سر حد قربانى نمودن چندين عزيز و جوان و بذل همه 

هستى خود داده اند و در همه صحنه ها بوده اند- و ان شاءاللَّه خواهند بود- و سر 

و جان را در راه خدا مى دهند، چرا ما از خدمت به اين بندگان خالص حق و اين 

رادمردان شجاع تاريخ بشريت افتخار نكنيم! ما مجدداً مى گوييم كه يك موى سر اين 

كوخ نشينان و شهيددادگان به همه كاخ و كاخ نشينان جهان شرف و برترى دارد.
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11 جمادی الثانی1۴۴۰ -شماره ۲۲1۲۶

نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

توهین بی شرمانه ارگان دولت به مقدسات
به جای مسئولیت پذیری و پاسخگویی

سرویسسیاسیـ
نسبت قبیله گرایان مدعی اصلاحات با بیانیه گام دوم فقط رفع حصر است! برگ برنده دولت با گوشت 120 هزار تومانی! 
تحریفی زشت برای تحمیل لوایح استعماری، علم غیب ندارید اما برای دیدن نتیجه برجام چشم که دارید! آقای اقتصاددان 
در فضای آرام و شاد پسابرجامی! شعور و آگاهی نخبگان را نگاه نکنید؛ منافع را بسنجید! و توهین بی شرمانه ارگان دولت 

به مقدسات به جای مسئولیت پذیری و پاسخگویی از جمله مطالب دیروز مطبوعات زنجیره ای بود.
روزنامه ایران روز گذشته در سرمقاله خود که بدون نام منتشر شده بود، نوشت: »هفته پیش کنفرانس »آسا« ]آمریکایی، 
سعودی و اسرائیلی[ درباره خاورمیانه در ورشو برگزار شد... آمریکایی ها... تا آغاز این نشست چند گام از ادعاهای اولیه خود 
عقب نشینی کردند. ولی امیدشان این بود که از تنور ورشو نانی برای خودشان بپزند، فقط برایشان معلوم نبود که این تنور 
تا چه حد داغ شود که در پایان کنفرانس معلوم شد سردتر از آن بود که نان به دیواره تنور حتی بچسبد؛ لذا نان آنان داخل 
تنور افتاد و سوخت. پرسشی که اکنون باید طرح کرد این است که اگر برجام نبود این کنفرانس چه وضعیتی داشت که 
اکنون ندارد؟ خب به راحتی می توان مدعی شد که هیچ فرقی نمی کرد و حتی از ترس قدرت تندروهای ایران برگزار هم 
نمی شــد و حتی بالاتر از آن اینکه، اگر برجام نبود تا حالا عربســتان سعودی و اسرائیل از صفحه روزگار محو و آمریکا نیز 
دچار فروپاشی شده بود و خلاصه همه چیز گل و بلبل بود، به احتمال فراوان می توانستند بگویند تا کنون ظهور آقا امام 

زمان)ع( هم محقق شده بود و فقدان همه این خوبی ها ناشی از پذیرش برجام است!«
ظاهرا وقاحت حامیان برجام که در ســایه عدم اقدام قضایی در مواجهه با این رفتار از ســوی دســتگاه های ذی ربط، 
چندی پیش انتقادات ائمه جمعه به دولت را غیراخلاقی و غیرعقلانی! نامیده بود، به جایی رسیده است که حتی ظهور امام 

زمان)عج( را هم به تمسخر می گیرند! 
از سوی دیگر دولتی که باید پاسخگوی اقدامات نسنجیده اش از جمله خسارت محض برجام باشد، با فرار به جلو و مدعی 
و طلبکار شدن، تلاش می کند منتقدان خود را به عقب براند و وادار به انفعال و سکوت کند. ارگان دولت در حالی تلاش 

می کند منتقدان را به بی منطقی متهم کند که افزایش عمر خلبان ها را از دستاوردهای برجام شمرده بود!
نسبت مدعیان اصلاحات با بیانیه گام دوم فقط رفع حصر است

روزنامه همدلی دیروز در یادداشــتی با عنوان »رفع خطای »حصر«« نوشــت: »حصر »میرحسین موسوی«، »زهرا 
رهنورد« و »مهدی کروبی« در روز 25 بهمن ماه و سکوت رسانه ای، وارد نهمین سال خود شد...شکی نیست که حصر طی 

روندی غیرقانونی به اینجا رسیده.«
این روزنامه زنجیره ای در ادامه نوشت: »اگر روند حصر و ادامه آن یک خطا در نظر گرفته شود، باید یادآوری کرد که 
رهبر انقلاب پس از سالگرد 40 سالگی انقلاب در بیانیه ای مهم عنوان کردند »انقلاب اسلامی همچون پدیده ای زنده آماده 
تصحیح خطاهای خویش است«. اگر تصمیم گیرندگان در موضوع حصر با توجه به آنچه تاکنون اتفاق افتاده، بپذیرند که 
طولانی شدن حصر غیرقانونی بوده و در این روند خطاهایی وجود داشته، با بیانیه اخیر رهبر انقلاب و با تاسی از آن می توانند 

در صدد رفع خطاهای گذشته برآیند و این خطای راهبردی را هرچه زودتر تصحیح کنند.«
با این یادداشت در روزنامه زنجیره ای در حقیقت »دم خروس« تیترهای زنجیره ای روزنامه های مدعی اصلاحات در پنج 
شنبه هفته گذشته بیرون زد. تیتر اصلی روزنامه های کشور در پنج شنبه هفته گذشته، به بیانیه راهبردی گام دوم انقلاب 
از سوی رهبر معظم انقلاب، اختصاص داشت. در این میان برخی روزنامه های زنجیره ای مدعی اصلاحات تنها بخشی از این 
بیانیه را تیتر یک خود کرده بودند که »انقلاب اسلامی آماده  تصحیح خطاهای خویش است.« با اینکه روح بیانیه راهبردی 
رهبر معظم انقلاب، تماماً یادآوری بزرگی اتفاق انقلاب اسلامی و دستاوردهای آن در طول چهل سال گذشته و همچنین 

امید به آینده، جوانان و مأموریت های نسل بعدی بود.
در بخشی از بیانیه گام دوم انقلاب آمده بود: »بدانید که اگر بی توجّهی به شعارهای انقلاب و غفلت از جریان انقلابی 
در برهه هایی از تاریخ چهل ســاله نمی بود -که متأسّــفانه بود و خسارت بار هم بود- بی شک دستاوردهای انقلاب از این 
بسی بیشتر و کشور در مسیر رسیدن به آرمان های بزرگ بسی جلوتر بود و بسیاری از مشکلات کنونی وجود نمی داشت.«
مدعیان اصلاحات به جهت آلوده بودن به رفتارهای قبیله ای و ترجیح دادن منافع شخصی و حزبی بر منافع ملی، یک 
بیانیه راهبردی و بسیار مهم را به ابزاری برای رفع حصر سران فتنه بدل کرده اند. این در حالی است که توبه و عذرخواهی، 

اولین و ابتدایی ترین انتظار افکار عمومی از سران فتنه است.
برگ برنده دولت با گوشت 120 هزار تومانی!

روزنامه زنجیره ای آرمان در گزارشــی به اعتراض منتقدین نســبت به پالرمو پرداخته و ضمن هجمه به آنان، پالرمو و 
برجام را برگ برنده دولت نامید!

در بخشی از این گزارش آمده است: »باز هم تجمع و باز هم مخالفت! برای آنها همراهی، مشارکت و حتی تایید ضمنی 
اقدامات دولت معنایی ندارد، چرا که حیات و هویت آنها در اعتراض و مخالفت تعریف شده است. ترفند آنها برای یافتن 
سوژه ای که به مخالفت با آن بپردازند هم نخ نما شده، یعنی اعتراض خود را در هر برهه متوجه موضوعی می کنند که به 
عنوان برگ برنده دولت است. روزی برجام و حالا هم FATF ! امروز قرار است لایحه پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام بررسی شود و این دلواپسان که دلیل واقعی اعتراض را هم نمی دانند و بیشتر برای مخالفت با دولت از روز چهارشنبه 
تحصن کرده اند!«اگر برجام برگ برنده دولت است آیا وضعیت اقتصادی کنونی را می توان نتیجه این برگ برنده دانست؟! 
این چه برگ برنده ای اســت که تنها ایران به تعهدات خود عمل کرده و طرف مقابل بی آنکه به هیچ یک از تعهدات خود 

عمل کند، امروز پیشنهاد خفت بار نفت در برابر غذا را پیش کشیده است؟!
اگر برجام برگ برنده دولت بود چه نیازی به اینستکس بود؟! طبیعتا این برگ برنده دولت از مدت ها پیش دارفانی را 

وداع گفته و نتیجه تحقیقا صفر و خسارت بار آن برای ملت ایران مشخص شده است.
نکته دوم اینکه تصویب لوایحی مانند پالرمو اگر فایده ای برای ملت ایران داشت، مسئولین دولتی آن را داد می زدند، 
چندی پیش اکبر ترکان مشاور رئیس جمهور طی یادداشتی در آرمان نوشت: »این طور نیست که وقتی به لوایح چهارگانه 
بپیوندیم امکان شکستن تحریم ها و امکان ارتباطات بانکی ما در دنیا فراهم و دیگر مشکل بانکی مان حل می شود. اگر کسی 

اینطور فکر کند، فردا این اتفاق نمی افتد و از مردم شرمنده می شویم.«
آرمان نوشته دلواپسان دلیل واقعی اعتراض را هم نمی دانند؛ اینکه مدعیان اصلاح طلبی در مقابل استدلال های منتقدان 
درباره خسارات و خطرات پیوستن به کنوانسیون های پخت و پز شده در اتاق های فکر استکبار پاسخ منطقی ندارند، دلیل 

بر این نیست که با فرافکنی، منتقدان را متهم به ندانستن کنند.
آقای اقتصاددان در فضای آرام و شاد پسابرجامی!

روزنامه شــرق در شــماره دیروز خود در گفت وگویی با سعید لیلاز به موضوع FATF پرداخته است. لیلاز تحلیلگر 
اقتصادی نزدیک به دولت است که در بنای تفکرات اقتصادی دولت تدبیر و امید نقش داشته.

بخش مقدمه این گفت وگو را روزنامه شرق با این جمله از لیلاز آغاز کرده است: »سکان مسئولیت ها نمی تواند هم در 
دستان حسن روحانی باشد و هم در دستان مجمع تشخیص مصلحت نظام«!!

با وجود اینکه این طیف دیگران را متهم می کند اما تمامیت خواهی نهفته در آنها با جمله بالا کاملا مشهود است. هر 
چه روی می دهد مطابق قانون است و جالب اینکه مسبوق به سابقه نیز هست. آنچه این اقتصاددان می گوید دقیقا منطبق 
بر رفتاری است که در انتخابات 88 دیدیم. کسانی که آن همه از رای مردم می گفتند وقتی رای مردم را مخالف نظر خود 
دیدند بر آن شوریدند. تا زمانی که مرحوم هاشمی زنده بود اظهار نظرهای مجمع را سکان داری نمی دیدند اما اکنون که 

منافع این طیف ایجاب می کند به مخالفت با شرح وظایف قانونی مجمع می پردازند.
این اقتصاددان در بخش های دیگری از این مصاحبه گفته: »...همه ما به خوبی... و حتی مخالفان هم می دانند مزایایش 
]تصویب FATF[ برای کشور چیست]![... کسانی که با تصویب این کنوانسیون مخالفت و تلاش می کنند بر رای مجمع 

تشخیص اثرگذار باشند چه سودی از عدم تصویب آن می برند؟«
شعور و آگاهی نخبگان را نگاه نکنید؛ منافع را بسنجید!

او در ادامه افزوده: »من سال های سال است که دیگر بحث شعور، دانش، اطلاع و آگاهی را حداقل در سطح نخبگان 
در مورد مسایل مختلف قبول ندارم. من همیشه نگاه می کنم ببینم منافع هر کسی در هر موضوعی چیست و موضع آن 
شخص را آن منافع تامین می کند.« سپس این اقتصاددان در مورد اینکه منافعش در حمایت از برجام چه بوده، می گوید: 
»برای اینکه من در شرایط آرام و در شرایطی که ایران بتواند در جامعه بین المللی به عنوان یک عضو روشن با حفظ منافع 
و مصالح خود سربلند اقدام کند و حضور داشته باشد سود بیشتری می برم... مخالفان برجام مثل مخالفان FATF و پالرمو 

منافع و مصالحشان در انزوای ایران است.«!
نخست آنکه این فرد در حالی مدعی شده که »همه به خوبی می دانند حتی مخالفان FATF که مزایای تصویب آن 
چیست« که بارها و بارها افرادی در سطوح مختلف از حامیان این لوایح استعماری گفته اند نباید انتظار داشته باشید که 
این کنوانسیون ها مشکلی را حل کنند. در مطلبی دیگر در این ستون نمونه آن از آقای ترکان آورده شده و همچنین آقای 
ظریف در مجلس گفته بود: »نه من و نه رئیس جمهور نمی توانیم تضمین دهیم که با پیوستن به این کنوانسیون مشکلات 

ما حل خواهد شد.«
نکته قابل تامل دیگر این است که گوینده به شعور و آگاهی نخبگان نمی نگرد و بلکه منافع آنان را مدنظر قرار می دهد! 
جالب تــر آنکــه منافع خود را منافع توده مردم و طبقات می نامند و تمام هم و غم خود را مردم عنوان می کند و در مقابل 
منتقدان را خواهان انزوای ایران و حتما ویرانی آن!! این همان چیزی است که روزنامه های زنجیره ای آن را پوپولیسم می نامند.
خوب است اگر این جماعت اندکی از کلی گویی خارج شوند و با ذکر مصادیق بگویند دقیقا پس از برجام چه اتفاقی 

افتاده که شرایط برای آقای لیلاز تا این حد آرام و لذت بخش شده است؟!

افزایش آرای منفی مجمع به پالرمو
تصمیم گیری به جلسه بعد موكول شد

حضرت امیر)ع( در حکمت سي و پنجم نهج البلاغه می فرماید: »مَنْ أسَْرَعَ إلِیَ 
النَّاسِ بمَِا یکَْرَهُونَ قَالوُا فیِهِ ]مَا[ بمَِا لَا یعَْلمَُونَ « )هر که درباره مردم آن گوید که 
خوش ندارند، مردم درباره اش چیزهایی بگویند که نمی دانند )واقعیت ندارد(؛ اوّلاً 
ما موظف هستیم اسرار دیگران را حفظ کنیم، یک؛ و اگر کسي نقصي دارد خواستیم 
امر به معروف و نهي از منکر کنیم، آرام و آهسته مخفیانه با خود او در میان بگذاریم، 
دو؛ مشکل ما این است که نهي از منکر که واجب است آن را انجام نمي دهیم، غیبت 
و بدگویي که حرام است را انجام مي دهیم. کسي در جلسه اي نشسته، نقص دیگري 
را دارد مي گوید، این حرام است. اگر واقعاً خیرخواه هستید، خیر او را مي خواهید، 
خیرِ جامعه را مي خواهید، باید آرام به خودش بگویید و او را هدایت هم بکنید. این 
نهي از منکرکه واجب است آن را انجام نمي دهیم، براي خندیدن و خنداندن و در 
روزنامه نوشتن و اینها، آبروي این و آن را مي بریم. آن شخص کار بدي کرد درست 
است، بر ما واجب است جلوي بدي او را بگیریم، این هم درست است؛ یعني نهي 

از منکر بکنیم، نه اشاعه فحشا.
فرمود اگر کســي درباره دیگري چیزي گفت؛ حالا یا او انجام داد یا نداد، اگر 
انجام نداده باشد که دست بردار نیست، اگر انجام داده باشد ،او هم همچنین درباره 

شما حرف مي زند؛ اینکه اصلاح جامعه نشد.
فرمود:اگر شتابزده درباره مردم داوري کنید حرف بزنید، آنچه را که واجب است 
انجام نمي دهید، آنچه را که واجب نیست یا حرام است را دارید انجام مي دهید، آنها 

هم عکس العمل نشان مي دهند؛ آن وقت جامعه به هم مي خورد. 
پانزدهمیلیونپروندهقضایی،نتیجهبیتوجهیبهآموزههایدینی

ارِ«)1( این مشت  اءُ عَليَ الکُْفَّ جنگ هشت ساله سرتاسر برکت بود؛ اما این »أشَِدَّ
گره کرده که برکت این مملکت بود، این را باید در همان مرز شلمچه مي گذاشتیم 
و مي آمدیم؛ ولي ما با همان مشت آمدیم پشت جبهه. الآن پانزده میلیون پرونده ما 
داریم. این پانزده میلیون که با خودشان دعوا ندارند. با پانزده میلیون دیگر دعوا دارند؛ 
این مي شود سي میلیون. این سي میلیون هم که در آسمان ها زندگي نمي کنند، 
در همین شهر زندگي مي کنند، هر کدام با یک نفر مأنوس هستند، مي شود شصت 
میلیون. ما شصت میلیون شب و روز دعوا داریم. شما دلتان مي خواهد این مملکت 
طلاق نداشته باشد؟! پس شدني نیست. قبلًا یک استاد وقتي شاگرد چند تا اشکال 
به او مي کرد، تشــري مي زد. الآن اگر اســتاد به شاگرد تشر بزند، این فردا از درس 
بیرون مي آید ، چهار تا مقاله علیه او مي نویســد! ما این مشــت را باید در همان 
شلمچه ها و مرز مهران رها مي کردیم ،با مصافحه وارد زندگي مي شدیم. ما با مشت 
وارد زندگي شدیم که شده پانزده میلیون پرونده. ما قبلاً که پانزده میلیون نداشتیم. 
کدام کشور روي این کره زمین شصت درصد باهم دعوا مي کنند؟ آن بیست درصد 
یا بچه کودکستاني و مهد کودک هستند یا پیرزن و پیرمرد هستند. یقیناً تلخي 
زندگي، روزگار ما را تلخ مي کند. ـ خداي ناکرده ـ آنجایي که طلاق اتفاق افتاده، 
آن دو تا جوان نمي دانند که چه گذشت، آن پدر بیچاره و آن مادر بیچاره هر وقت 
اینها را مي بیند دق مي کند! مگر این زندگي است؟! این ائمه اي که ما وقتي به حرم 
آنها مشرّف شدیم، در و دیوار را مي بوسیم، فرمودند خانه اي که با طلاق ویران شده 
این بافت فرسوده به آساني ساخته نمي شود.)2( این مثل بافت فرسوده شهر نیست. 
این همه زن و شوهر بودند که با هم زندگي مي کردند. مواظب زبان بودند، مواظب 

ادب بودند، مواظب مهر بودند، مواظب محبت بودند.
اثراتمعارفاهلبیت)ع(درزندگی

 امام صادق)ع( فرمود: دور هم بنشــینید، یکدیگر را ترک نکنید:»تزََاوَرُوا فَإنَِّ 
فيِ زیِاَرَتکُِمْ إحِْیَاءً لقُِلُوبکُِمْ وَ ذِکْراً لِحََادِیثِنَا«؛)3( شما شیعیان ما هستید، دورهم که 
نشســتید حرف هاي ما را مي زنید، احادیث ما را نقل مي کنید. احادیث ما تنها اثر 
فُ بعَْضَکُمْ عَليَ بعَْض«؛ احادیث ما ادب،  علمي ندارد، اثر عملي هم دارد: »أحََادِیثُنَا تعَُطِّ
انسانیت، عاطفه ایجاد مي کند. همه ما شنیدیم که سنگ روي سنگ بند نمي شود، 
درست هم هست. الآن کسي خواست برجي، قصري، خانه اي، مغازه اي بسازد، این 
طبقه اوّل را که سنگ گذاشت، اگر طبقه دوم بخواهد سنگي روي سنگ بیاید که 
بند نمي شود، یک ملات نرم مي خواهد. حضرت فرمود گفتار ما آن ملات نرم است. 
آن ملات نرم را داشــته باش،آن ملات نرم نباشد سنگ روي سنگ بند نمي شود. 
این دو تا جوان دو تا سنگ  هستند، ادب، آن ملات نرم است. هر کسي باید مواظب 

زبانش باشد، با محبت زندگي کند، با علاقه زندگي کند، با احترام زندگي کند.
فرمود: مواظب خود باشید، هم در داخل منزل، هم در خارج منزل، بد کسي 
را نگویید. نه اینکه جلوي بد را نگیرید، جلوي بد را باید گرفت؛ اما راهش این است 
که انســان با خود او در میان بگذارد، بگوید برادر! این کار اشــتباه است، کار اشتباه 
پایانش ســقوط است. »کژ روي جف القلم کژ آیدت«،)4( غزالي مي گوید من چهل 
سال نصیحت کردم؛ اما شعري که جناب حکیم فردوسي گفته است عصاره زحمات 

چهل ساله مرا حکیم فردوسي در یک شعر گفته است:
اگر بار خار است خود کِشته اي             وگر پرنیان است خود رشته اي)5(

این حرف بلند حکیم فردوســي است. البته این در قیامت اثرش بیشتر است. 
غزالي مي گوید خلاصه نصایح مرا حکیم فردوسي به این صورت درآورده.

بنابراین اگر کسي کار بدي کرد، بد بد است. ده نفر بیست نفر که به او بگویند، 
این صرف نظر مي کند؛ منتها مخفیانه و دوستانه نهي از منکر بکنند. اما بدون اینکه 
نهي از منکر که امر واجب است بکنند، آبرو را ببرند! این آبروبردن که حرام است. او هم 
دست بردار نیست. فرمود جامعه را که با این پانزده میلیون پرونده نمي شود اداره کرد.

آرزوهایدراز،عاملبدکرداری
حضرت در ادامه فرمود:»مَنْ أطََالَ الْمَلَ أسََاءَ العَْمَلَ «؛)6( کسي که دنبال آرزوهاي 
طولاني مي رود کار بد هم مي کند؛ براي اینکه آرزوها به دست خود انسان نیست، 

او ناچار است از هر راهي خودش را به مقصد برساند. 
این اربعین بي حساب اربعین نبود، در این مملکت ساساني، ساماني، سلجوقي، 
پانصد سال عباسیان از بغداد تا مرو، از مرو تا بغداد اینها حکومت مي کردند همین 
امین و مأمون و اینها. یک وجب خاک به نام اینها نماند، از ساساني تا پهلوي. وجود 
مبارک حضرت سیدالشهدا و ائمه دیگر یا در زندان شهید شدند یا در قتلگاه شهید 
شــدند، کلّ جهان را گرفتند. حالا چه کســي به اینها )مردم عراق(گفته که شما 
پاي زائرانی که وَرم کرده را بمال، براي رضاي خدا با خوشــحالي، کفش هاي اینها 
را واکس بزن، چه کســي به اینها گفته؟ با شــوق دارند این کار را مي کنند. کسي 
از آنها نخواسته است. اینها برای مهمان هایشان این کاررا نمي کنند. مگر همین ها 
اگر کسي مهمانشان بشود مي روند کفش آنها را واکس مي زنند؟ این نیست. یک 
حساب و کتابي در عالم هست. وجود مبارک سیدالشّهداء)ع(ـ البته این را از وجود 
مبارک پیغمبر)ص( که همه اینها از آن ذات مقدس است نقل کرد ـ و فرمود: هیچ 
هدفي وســیله را توجیه نمي کند؛ باید حواستان جمع باشد. اگر کسي خواست به 
مقصد خوب برسد، به مقصد خوب از راه خوب مي شود دسترسي پیدا کرد. هرگز 
خوبي هدف، وسیله را توجیه نمي کند: »مَنْ حَاوَلَ أمَْراً بمَِعْصِیَةِ الله کانَ أفَْوَتَ لمَِا 
یرَْجُو وَ أسَْــرَعَ لمَِجِي ءِ مَا یحَْذَرُ«؛)7( اگر کسي هدف خوبي دارد، ولي مي خواهد از 
راه گناه، از راه خلاف به آن برســد، این زودتر از دیگران به چاه مي افتد و دیرتر از 

دیگران ممکن است به مقصد برسد. 
بیاناتحضرتآیتاللهجواديآملي)دامظله(درجلسهدرساخلاق؛97/8/3
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ضرورت رعایت ملاطفت و ادب 
با مردم

به پالرمو دربارهلایحــه تصمیمگیری
جلسهبعدیمجمعتشخیصمصلحتنظام
کهدوهفتهآینده)11اسفند(برگزارمیشود،
موکولشد.براساساظهاراتاعضایمجمع،
فضایغالبدرمجمعتشخیصمصلحتنظام

مخالفتباپالرمواست.
اعضــای مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 
در نشســت دیروز)شــنبه 27 بهمن( بــار دیگر 
تصمیم گیری درباره لایحه الحاق جمهوری اسلامی 
ایران به کنوانســیون مبارزه با جرائم سازمان یافته 
فراملّی )پالرمو( را به نشســت بعدی خود موکول 

کردند.
نشست دیروز مجمع تماماً به ادامه طرح نظرات 
موافقان و مخالفان این لایحه اختصاص داشــت و 

فرصت به رأی گیری نهایی درباره پالرمو نرسید.
نکته قابل توجه در جلســه دیروز عدم حضور 
حســن روحانی و علی لاریجانی بعنوان روسای دو 

قوه کشور بود.
در جلسه پیشین مجمع که روز ششم بهمن 
برگزار شد، گزارش کمیسیون های سیاسی دفاعی 
و حقوقی و قضایی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارائه شد و در ادامه روسای کمیسیون های قضایی 
و امنیت ملی مجلس و سپس وزرای امور خارجه و 
اقتصاد و نیز رئیس کل بانک مرکزی و معاون حقوقی 
رئیس جمهــور دیدگاه های خود را به نمایندگی از 
مجلس و دولت مطرح کردند، اما ادامه بررســی ها 
و طرح دیدگاه های اعضای مجمع در مورد تعیین 
مصلحت درباره این لایحه به جلسه دیروز موکول 
شد، اما دیروز نیز اعضا پس استماع نظرات موافقان 
و مخالفان، تصمیم گیری نهایی را مجددا به آینده 

موکول کردند.
حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: بررسی پالرمو 
به جلسه بعدی مجمع تشخیص مصلحت نظام که دو 
هفته آینده)11 اسفند( برگزار می شود، موکول شد.

رفتارهایقلدرمآبانهغربیها
آیت الله صادق آملــی لاریجانی رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، در ابتدای نشست دیروز 
با اشــاره به موضوع لایحه پالرمو گفت: نکته ای که 
وجود دارد این اســت که ما در عین حال که باید 
مصالح کشور را رعایت کنیم، به نکاتی که از هر دو 
طرف مطرح می شود توجه بکنیم. باید به موضوع 

عزت مردم و عزت کشور هم توجه داشته باشیم.

آملی لاریجانی افزود: انسان احساس می کند که 
اروپایی ها با وجود این تعویق و تعلیقی که در انجام 
کارهایشان تا الان داشته اند در جریان اینستکس، 
نشــان دادند چیزی که طلب می کنند فراتر از این 

حرف ها است.
وی در ادامه گفت: ما باید به این مطلب توجه 
داشته باشیم که در تایید و تصویب پالرمو اگر نظری 
بدهیم آیا واقعا آن چیزی است که اروپایی ها از ما 
خواســته اند یا امر فراتری همچون FATF را از ما 
توقع دارند؟ و جمهوری اسلامی، مجمع تشخیص 
مصلحت، مجلس و نهادهای دیگر آیا واقعا مصلحت 
است که با این طلب های قلدرمابانه کشورهای غربی 
همراهی کنند؟ راهپیمایی عظیم مردم نشان داد که 
مردم برای عزت خودشان بسیار ارزش قائل هستند. 

ما نباید ارزش های انقلاب را فراموش کنیم.
افزایشآرایمنفی

حشــمت الله فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون 
امنیت ملی مجلس گفت: در جلسه دیروز به دلیل 
تعدد سؤالات، 9 سؤال اساسی اعضا درباره این لایحه 
پاسخ داده نشد و به همین دلیل تصمیم گیری درباره 

پالرمو به جلسه بعدی موکول شد.
فلاحت پیشه افزود: دیروز آرا منفی به پالرمو 
در مجمع بیشــتر شده بود و برخی اعضا ابهامات و 

انتقادات تازه ای را مطرح کرده اند.
وی در ادامــه گفت: اگر دیروز لایحه پالرمو در 
مجمع به رای گذاشته می شد قطعا رای نمی آورد و 
اعضــا آن را رد می کردند. چرا که آراء منفی به این 
لایحه در جلسه دیروز نسبت به جلسه قبل حتی 

بیشتر هم شــده بود. برخی از اعضا این مطالبه را 
مطــرح می کنند که دولت بایــد در این خصوص 
 FATF ضمانتی برای شرایط پس از پذیرش شروط
بدهد، چرا که اساسا این حرف آقای ظریف که بدون 
این لوایح شرایط قطعا بدتر خواهد شد را به عنوان 
یک تضمین سلبی قابل پذیرش نمی دانند و اصرار 
دارند که دولت تضمین ایجابی در این خصوص بدهد.

به گزارش تســنیم، آیــت الله محمدی عراقی 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره جزئیات 
جلسه دیروز مجمع تشخیص مصلحت نظام، اظهار 
داشت: جلســه دیروز حدود ســه ساعت به طول 
انجامید که احساس می کنم به دلیل اقدامات اخیر 
اتحادیه اروپا دیدگاه های مخالفان کنوانسیون پالرمو 

تقویت شده بود.
وی با بیان اینکه بیشــتر کسانی که دیروز به 
بیان دیدگاه خود پرداختند، مخالف تصویب پالرمو 
بودند، درباره جو حاکم بر مجمع پیرامون این لایحه، 
خاطرنشان کرد: همانطور که گفتم با مواضع اخیر 
اتحادیه اروپا، کفه مخالفان پالرمو تقویت شده است.

آیت الله محسن مجتهد شبستری عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: به نظر می رسد، فضای 
غالب در مجمع تشخیص مصلحت نظام مخالفت با 
پالرمو است و هرچه زمان می گذرد مخالفان پالرمو در 
مجمع تشخیص بیشتر می شود چرا که استدلال های 
متقن مخالفان پالرمو نظر برخی اعضای مجمع که 

پیش تر موافق بودند را تغییر داده است.
یکی از اعضای مجمع در مصاحبه با خبرگزاری ها 
گفته بود که »سیدمحمد صدر« و »مجید انصاری« 

تنها  اشــخاصی بودند که در جلسه دیروز به عنوان 
موافقان تصویب پالرمو در صحن مجمع سخنرانی 

کردند.
باپالرمووضعمردمسختترمیشود

احمد توکلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام گفت: از آنجایی که پیوســتن ایران به پالرمو 
مهم است و به معیشت مردم ارتباط دارد به نظرم 
با پذیرش این لایحه وضع معیشت مردم سخت تر 
می شود و من سعی می کنم از موافقت با قوانینی که 

وضع مردم را سخت کند، اجتناب کنم.
پرویز داوودی عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نیــز گفت: در همین ماجــرای FATF اگر 
کم کاری کنیم آقایــان می زنند و می برند، ما باید 
پــرکاری و تلاش کنیم و اجــازه ندهیم، حالا اگر 
کــم کاری کنیم و این قرارداد بدتر از ترکمنچای را 
به ما تحمیل کردند ما مقصر هســتیم و ربطی به 

مدیریت ارشد نظام ندارد.
انجمن اساتید انقلابی سطوح عالی حوزه علمیه 
قم با انتشــار نامه ای تصریح کرد: حق تحفظ ها در 
»پالرمو« به لحاظ حقوقی هیچ خاصیتی ندارد، زیرا 
حتی با عدم اجرای یک بند، مجددا ما را در تنگنای 

تحریم های جدید قرار می دهند.
مرکز اندیشــه و همفکری راهبردی بسیج در 
بیانیه ای تاکید کرد: عدم امکان اعمال حق شــرط  
در لوایح مرتبط با FATF  و وجود اشکالات عد یده 
نســبت به مفاد کنوانسیون هاي پالرمو و CFT به 
نحوي که این لوایــح تضمین کننده صریح منافع 
اقتصادي جمهوري اسلامي نیست از جمله ایراداتی 

است که در این لوایح وجود دارد.
جمعــی از زنان مبــارز انقلابی و همســران 
شهدای قبل از انقلاب، دفاع مقدس، مدافعین حرم، 
دانشمندان هسته ای، شهدای منا ومکه، جانبازان 
و ایثارگران با انتشــار بیانیه ای تاکید کردند: لوایح 
مرتبط بــا FATF جز »نقــض حاکمیت ملی«، 
»مداخله بیگانگان در امور کشور«، »اشراف اطلاعاتی 
دشمن به نظام پولی و مالی کشور و اعمال دقیق تر 
تحریم ها در آینده«،»مخدوش شــدن اســتقلال 
سیستم قضایی«، »تسلیم شدن در برابر خواسته های 
مخرب نظام سلطه در حوزه اقتصادی و ضربه های 
جبران ناپذیر به سیســتم اقتصادی کشــور« هیچ 
فایده دیگری برای انقلاب اســلامی نخواهد داشت 
و با تصویب آنها باید منتظر فشــارهای روز افزون 
جامعه غربی علی الخصوص آمریکای خبیث باشیم.

سرویس اقتصادی-
درحالیکهاینروزهاکشوربامشکلات
عدیدهاقتصادیوصنعتیمواجهاستتوان
نیروهایمسلحوسابقهدرخشانآنهامیتواند
گرهگشایبسیاریازمشکلاتمذکورباشد.

امــروزه نیروهای مهندســی رزمــی، بخش 
جدایی ناپذیری از ارتش های مدرن جهانی محسوب 
می شوند که هم در دوران جنگ و هم در زمان صلح، 
وارد عمل شده و همچنانکه گاهی عملیات تخریب و 
انهدام را به اجرا می گذارند، زمانی دیگر در ساختن 

تاسیسات و آبادانی مناطق به کار گرفته می شوند.
ضرورت ورود قوای پشتیبانی نیروهای نظامی 
برای ساخت و ساز کشور با رعایت چهارچوب های 
مربوطه، در حالت عادی مفید اســت و در شرایط 
تحریم اهمیت دوچندان می یابد. با این حال برخی 
جریان های سیاسی داخلی برای بهره برداری سیاسی 
و جناحی خود، حاضرند نهادهای نظامی را به انواع 
تهمت مورد حمله قرار داده و مانع خدمت رســانی 

آنها به کشور شوند.
این برچسب زدن ها از تابستان سال گذشته با 
اظهارات رئیس جمهور وارد فاز جدیدی شد. حسن 
روحانی در واکنش به واگذاری های اصل 44 قانون 
اساسی، مدعی شد اقتصاد را از یک دولت بی تفنگ 
به یک دولت با تفنگ تحویــل دادیم. پس از این 
سخنان، هجمه ها علیه نیروهای نظامی کشور شکل 

جدیدی به خود گرفت.
توانخودروسازینیروهایمسلح

به نظر می رسد ماجرای استفاده توان مهندسی 
نیروهای نظامی کشــور در صنعت خودروسازی و 
بلوایی که در ماه های گذشــته در واکنش به آن به 

وجود آمده نیز از همین خط پیروی می کند.
دی ماه امسال، امیر سرتیپ حاتمی، وزیر دفاع 
در مراسم افتتاح 2 نمایشگاه دستاوردهای فناورانه، به 
گلایه های خودروسازان درخصوص عدم دسترسی به 
قطعات  اشاره کرد و گفت: به آنها اعلام کردم که قادر 
هستند نیازمندی های خود را از داخل کشور تامین 
کنند و امروز شاهد هستیم که یکی از شرکت های 
وزارت دفاع موفق به تولید چند 10 هزار  ای سی یو 

مورد نیاز خودروسازان شده است.
معاون حقوقی و امور مجلس وزارت دفاع هم در 
22 بهمن و همزمان با چهل سالگی انقلاب، اعلام 
کرد: »اگر شرکت های خودروسازی کشور توان تولید 
خودروهای باکیفیت و داخلی را ندارند وزارت دفاع 
آماده است تا تمام توان و دانش نظامی خود در تولید 

خودرویی را در اختیار آنان قرار دهد«.
همین خبر کافی بود تا رســانه های خارجی 
و برخی داخلی ها خــط قبلی خود برای حمله به 

نیروهای مسلح را به بهانه حضور نظامیان در اقتصاد 
از سر بگیرند.

این در حالی است که آذرماه سال جاری سردار 
حاجی زاده، فرمانده نیروی هوافضای سپاه اعلام کرد: 
ما می توانیم به صنعت خودروسازی کمک کنیم و 
همان طور که وزارت نیرو اعلام کرد ما در باورسازی 
ابر ها مشکل داریم و هواپیما نداریم، با این وجود ما 
بلافاصله اعلام آمادگی کردیم و کار باورسازی ابر ها 
را از پارسال آغاز و امسال نیز دنبال می کنیم و البته 
پولی هم نگرفته ایم، چون هر جا نیاز کشور است ما 

در آنجا کمک می کنیم.
با این حال یکی از فرماندهان ارشد نظامی درباره 
برخورد با استفاده از توان فنی نیروهای نظامی گفته 
بود »خودروسازی یک اخُتاپوس است که اصلاً سپاه 
را بــه بدنه خــود راه نمی دهد« که این خبر هم با 
واکنش برخی رسانه های داخلی مواجه گردیده بود.

فرصتارتقایخودروسازیملی
هجمه رسانه ای علیه ورود توان فنی مهندسی 
نیروهــای نظامی برای ارتقای توان خودروســازی 
داخلی در شرایطی است که نیم قرن از عمر صنعت 
خودروسازی کشور می گذرد ولی این روزها علی رغم 
قیمت های انفجــاری که هر روز رکورد جدیدی را 
ثبت می کند، کیفیت تولیدات خودروسازان داخلی 
اصلا قابل دفاع نیســت. پراید به ســرعت به 50 
میلیون تومان نزدیک می شود و دولت که خود به 
خودروسازان برای گران کردن محصولاتشان چراغ 
سبز نشان داده است، چشم خود را بر این گرانی ها 

بسته است.
بســیاری از مردم اساســا قادر بــه خرید این 
خودروها با قیمت های نجومی نیستند و برخی اقشار 
متوسط و بالا که می تواند خرید کنند هم از کیفیت 

بسیار نازل این محصولات انتقاد می کنند.
در این وضعیت دولت حمایت های بی دریغی 
از خودروســازان دارد و علاوه بر مجوز اخیر افزایش 
قیمت ها، قرار است 15 هزار میلیارد تومان دیگر به 
بهانه سرمایه در گردش در اختیار برخی خودروسازان 
قرار دهد و از سوی دیگر با وضع تعرفه های سنگین 
مانع واردات می شــود. از سوی دیگر خودروسازان 
هم وقتی عرصه را بر خود تنگ می بینند، از اخراج 
هزاران کارگر خود به عنوان حربه مقابله با انتقادات 

استفاده می کنند.
در این شرایط جریان های رسانه ای زنجیره ای 
با هجمه به حضور توان نظامی در این حوزه که در 
سال های اخیر به خودکفایی در برخی تولیدات این 
حوزه دست یافته، عملا کشــور را از پیشرفت در 
صنعت خودرو بازداشــته و شرایط را برای استمرار 

دور باطل بی کفایتی خودروسازان مهیا می کنند.

استفادهکشورهاازظرفیتنظامیان
اساســا انتقادات به حضور نیروهای نظامی در 
اقتصاد در حالی اتفاق می افتد که هم اکنون بسیاری 
از یگان های مهندسی نیروهای رزمی در جهان، در 
زمــان صلح اموری مثل کمک به مناطق آســیب 
دیده از بلایای طبیعی، خنثی سازی مواد منفجره 
باقی مانده از زمان جنگ، ساخت و ساز و همچنین 
نگهداری سازه های نظامی و توسعه زیرساخت ها در 
مناطق کمتر برخوردار یا فاقد شرایط مطلوب امنیتی 

را برعهده  دارند.
بــه گزارش مشــرق، ارتش آمریــکا در کنار 
یگان های مهندســی رزمی که معمــولا در کنار 
واحدهــای رزمــی در مناطق عملیاتــی حضور 
پیدا می کنند، بخشــی به عنوان ســپاه مهندسی

 United States Army Corps of Engineers
را تشــکیل داده که متشــکل از نیروهای نظامی 
و نیروهای غیرنظامی اســت که بــه عنوان یکی 
از زیرمجموعه هــای رســمی و با قــدرت ارتش 
می کننــد. عمــل  آمریــکا  دفــاع  وزارت  و 
این قرارگاه در حــال حاضر کنترل و نظارت 
مســتقیم بر 75 نیروگاه برق آبــی در آمریکا را بر 
عهده دارد که چیزی در حدود سه درصد از برق کل 
آمریــکا را تامین می کند که با توجه به رقم بالای 
تولید و مصرف برق در این کشور، همین سه درصد 
نیز مساوی تولید و مصرف برق در برخی کشورهای 

مهم دیگر جهان محسوب می شود.
آمارها نشان می دهد این یگان اولین گروه در 
آمریکا بوده که در دهه 1920 میلادی شــروع به 
ســاخت نیروگاه های برق آبی در این کشور کرده 
و در عین حال، براســاس اطلاعات رسمی و قابل 
تامــل، مالک و کاربر بیش از 600 ســد در آمریکا 
است. همچنین عملیاتی نگاه داشتن و تعمیر 19 
هزار کیلومتــر از راه های آبی درون آمریکا از دیگر 
وظایف سپاه مهندسی ارتش آمریکا به شمار می آید. 
دولت آمریکا نیز با استقبال از این اقدامات، تاکید 
دارد که حضور این یگان، از زیان ســالانه به ارزش 
 حدودا 21 میلیارد دلار در بخش سدها جلوگیری

 می کند.
از سوی دیگر هفته نامه تجارت فردا در گزارشی 
نوشت، در ســال 1994 ارتش آزادی بخش چین 
)PLA( اداره  بیش از 10 هزار موسســه اقتصادی 
را بر عهده داشت، دپارتمان لجستیک عمومی نیز 
که ارگان نظامی کشــور بود وظیفه پشتیبانی این 

موسسات اقتصادی را بر عهده داشت.
شیوه ای مشابه آنچه در مورد چین گفته شد را 
می توان در ترکیه مشاهده کرد، با این تفاوت که در 
اینجا کمپانی هایی که شرکت های تجاری را اداره 

می کنند زیرمجموعه دو نهاد نظامی هستند، نه یکی.
قرارگاهسازندگی

در ایران نیز ارتش و سپاه در سال های گذشته با 
همه توان ظرفیت های خود را برای کمک به اقتصاد 

و صنعت کشور به میدان آورده اند.
در همیــن رابطه فرمانده قرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیــاء )ص( با بیــان اینکه ارتباط با بخش 
خصوصی و جامعه صنعت، تولید و شــرکت های 
دانش بنیان، از دستاوردهای ما است، گفت: در 30 
سال اخیر، 62 سد با مخزن حجم بیش از 25 میلیارد 
مترمکعب، احداث 11 هزار خطوط انتقال نفت، گاز و 
آب، 2600 کیلومتر آزادراه، بزرگراه و راه اصلی، سه 
هزار و 900 کیلومتر راه آهن، 250 کیلومتر مترو و 

25 هزار کیلومتر فیبر نوری داشته ایم.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، ســعید محمد با  
اشــاره به اینکه از کشورهای خارجی برای ساخت 
کشتی های غول پیکر ســفارش داریم، گفت: »فاز 
چهارم ستاره خلیج فارس را ظرف 18 ماه آینده به 

ثمر خواهیم رساند«.
این ظرفیت های بــزرگ در حالی با بی مهری 
مواجه می شــود که اعتماد دولت به شــرکت های 
خارجی مانند توتال با بدعهدی و خروج آنها از کشور 
در زمان تحریم مواجه شده است ولی نیروهای مسلح 
داخلی با همه مشکلات و علی رغم مطالبات چندین 
هزار میلیاردی از دولت، به سازندگی مشغول بوده اند.

فرصتدرتحریم
همچنین ماهنامه زمانه درباره ضرورت استفاده 
از امکانات نظامیان در توسعه اقتصاد کشور گزارش 
داد: اقتصــاد ایران از وجــود بخش خصوصی توانا 
و ســرزنده محروم اســت. امروزه در اینکه بخش 
خصوصی در ایران هنوز مایه های لازم برای بر دوش 
کشیدن بار اقتصاد کشور ندارد، تقریباً اجماع وجود 
دارد. صرف نظر از علل این امر، بدون شــکل گیری 
حلقــة بزرگی از نیروهای غیردولتی فعال در حوزۀ 
تولید نمی توان گذار به ســمت اهداف سند چشم 

انداز را پیگیری نمود.
علاوه بر این اســتفاده از توان نظامی در حوزۀ 
اقتصاد در شرایط فعلی کشور توجیهی عملگرایانه نیز 
در پی دارد. در وضعیتی که در همة کشورها قواعد 
مسلط در شرایط عادی شان را در مواقع اضطراری 
معلق می کنند، توجیهی ندارد که در اوج فشارهای 
اقتصادی دشمنان از یک سو و ضعف مفرط بخش 
خصوصی و عدم قدرت بالای دولت در سازماندهی 
امور از ســوی دیگر، بخش عمده ای از سرمایه های 
مــادی و معنوی نظام، که برای حفاظت از انقلاب 
اسلامی و کشور در ســازمان های نظامی انباشته 

شده اند، راکد بمانند.

گزارشخبریتحلیلیکیهان

استفاده از توان نیروهای مسلح گره گشای صنعت و اقتصاد كشور

دیروزباوجودآنکهبهنظرمیرسیدفضایغالبمجلس
مخالفتصویبلایحهبودجه98استامادرنهایتاینلایحه
بهتصویبرسید،دهقاننمایندهطرقبهوچنارانگفتکه
یکپیامازبیرونمجلسبرایفراکسیونامیدارسالشد

تابهلایحهبودجهرایبدهند!
مجلس دیروز در نوبت صبح جلسه غیرعلنی داشت و در جلسه 
نوبت عصر، بررسی کلیات لایحه بودجه در دستور کار صحن علنی 
مجلس قرار گرفت. علیرغم مخالفت های جدی، نمایندگان با 117 
رأی موافق، 86 رأی مخالف و 8 رأی ممتنع از مجموع 212 نماینده 

حاضر در مجلس با کلیات لایحه بودجه سال 98 موافقت کردند.
اگر کلیات بودجه تصویب نمی شد روال کار مطابق قانون و آئین 
نامــه داخلی مجلس چگونه بود؟ علی مطهری نایب رئیس مجلس 
در جریان بررســی کلیات بودجه 98 اظهار داشت: در گذشته، اگر 
مجلس کلیات بودجه را رد می کرد، بودجه به کمیســیون تلفیق 
جهت بررســی مجدد ارجاع می شــد و ظرف 3 روز ملزم به ارائه 

گزارش جدید به مجلس بود.
وی تصریح کرد: با توجــه به اینکه آئین نامه داخلی مجلس 
تغییر کرده است، اگر مجلس کلیات بودجه را تصویب نکند، بودجه 
به دولت ارجاع می شــود و دولت باید ظرف دو هفته بودجه سالانه 
یا چند دوازدهم را به مجلس ارائه دهد که ممکن است برای کشور 

عواقب داخلی و خارجی داشته باشد.

فراکسیونیکهازبیرونمجلسکنترلمیشود!
دیروز فضای جلسه مجلس علیه کلیات بودجه 98 بود. به این 
معنی که احتمال رای نیاوردن آن بسیار بالا می نمود. اما در نهایت 
بودجه رای آورد. فراکسیون نمایندگان ولایی و طیفی از فراکسیون 
امید نیز با این لایحه مخالف بودند. با این حال چگونه لایحه بودجه 

رای آورده است؟ به این سؤال محمد دهقان پاسخ داد.
محمد دهقان در گفت وگو با خبرگزاری مهر، درباره بررســی 
کلیات بودجه 98 در جلسه دیروز گفت: اکثریت نمایندگان فارغ از 
سلایق سیاسی مخالف تصویب کلیات لایحه بودجه هستند، زیرا 
معتقدند نوآوری در لایحه بودجه سال 98 وجود ندارد. به بخش های 
ضعیف جامعه توجه نشده، تدابیر رهبر انقلاب برای اصلاح ساختار 

بودجه مورد توجه قرار نگرفته است.
نایب رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی با توجه به فضای مجلس 
مبنی بر مخالفت با کلیات لایحه بودجه، دقایق اخیر )دیروز عصر( 
پیامی از بیرون از مجلس برای اعضای فراکسیون امید ارسال شده 
که به کلیات لایه بودجه رای مثبت دهند. این امر موجب اختلاف 
نظر در فراکسیون امید شده است، زیرا تعدادی از اعضای فراکسیون 

معتقد به لزوم رد کلیات لایحه بودجه هستند.
دهقان ادامه داد: اعضای فراکســیون نمایندگان ولایی نیز با 
تصویب کلیات بودجه مخالف هســتند. تلاش تعدادی از اعضای 
فراکسیون امید برای آبستراکسیون جلسه علنی برای جلوگیری از 

رد کلیات لایحه بودجه نیز به جایی نرسید.
گلایههایرئیسفراکسیوننمایندگانولایی

در جلســه نوبــت عصــر دیــروز حمیدرضا حاجــی بابایی 
رئیس فراکســیون نمایندگان ولایی در تذکری گفت: رد یا تأیید 
لایحه بودجه ربطی به آمریکا ندارد؛ مقام معظم رهبری نیز در این 
امور دخالت نمی کنند. هر چه مجلس تصویب کرد، اجرایی می شود.

رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی اظهارداشت: مجلس باید به 
مردم پاسخ دهد. حجم بودجه ظرف دو هفته در کمیسیون تلفیق 
40 هزار میلیارد تومان افزایش یافت، این امر نشان می دهد بودجه 
شفاف و قابل اتکا نیست. افزایش مالیات ها موجب نارضایتی مردم 
خواهد شــد. افزایش 50 درصدی بودجه شرکت های زیرمجموعه 
نفت که موجب افزایش بودجه جاری این شرکت ها خواهد شد، از 

نقاط ضعف جدی لایحه بودجه است.
وی اظهارداشت: نمایندگان یک ماه است که منتظر برگزاری 
جلسه غیرعلنی برای بررسی اوضاع اقتصادی هستند. شما صبح روزی 
که می خواهید بودجه را به حلق نمایندگان بریزید، برای ما مصیبت 
می خوانید که بودجه باید تصویب شود. این بودجه قابل طرح نیست.

در ادامه، علی مطهری نایب رئیس مجلس که ریاست جلسه را 
برعهده داشت، گفت: اخطار شما وارد نیست!!

جداولبدهیهاومطالباتدولتکجاست؟
حســینعلی حاجی دلیگانی در جلسه علنی عصر دیروز در 

جریان بررســی کلیات لایحه بودجه 98 در اخطاری با اســتناد 
بــه اصل 52 قانون اساســی، گفــت: اصل 52 قانون اساســی 
می گوید بودجه ســالانه کشور تابع مقررات در قانون است و در 
ماده یک در قانون رفع موانع تولید آمده اســت که باید همراه با 
 لایحه بودجه ســالانه، جداول مطالبــات و بدهی های دولت نیز

 آورده شود.
وی ادامــه داد: بنده چندی پیش هم دربــاره ارائه جداول 
مطالبات و بدهی هــای دولت به رئیس مجلس تذکر دادم و وی 
گفت که انجام می شود، اما نشد و اکنون که بررسی لایحه بودجه 
سال آینده در صحن علنی آغاز شده این جداول هنوز به دست 

نمایندگان نرسیده است.
ساختارمعیوببودجه

در جلســه نوبت عصر دیروز مصطفی کواکبیان در تذکری 
گفت: باید ســاختار بودجه اصلاح شود. در صحن علنی مجلس 
نمی توان این کار را انجام داد. ساختار بودجه معیوب است و در 
بســیاری از تبصره های بودجه آب بسته اند. در بودجه مالیات بر 
ارزش بودجه افزایش یافته و گفته اند که قانون آن را سال آینده 
تصویب می کنیم. صبر کنید تا بودجه متناسب با شرایط جنگ 
اقتصادی تدوین شود زیرا تحول در ساختار بودجه به نفع مردم 

و جامعه است.
اما نکته قابل تامل جلسه دیروز سخنان محمدباقر نوبخت 

رئیس سازمان برنامه و بودجه در دفاع از کلیات لایحه بودجه بود. 
وی اظهار داشت: بودجه سال 98 قرار نیست مورد تائید یا عدم 
تائید قرار گیرد، در جلسه امروز فقط بحث کلیات لایحه بودجه 
مطرح اســت و رأی به کلیات، به منزله عبور از ایرادات بودجه 
نیســت؛ تبصره به تبصره بودجه در صحن علنی مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت. طبق لایحه بودجه سال 98، مقرر شد حقوق 
کارمندان 20 درصد افزایش یابد. اگر کلیات لایحه بودجه تصویب 
نشود و بودجه چند دوازدهم شود، حقوق کارمندان در سه ماه 
آینده حتی یک درصد نیز افزایش نخواهد یافت. در مورد طرح های 

عمرانی و نحوه پرداخت ها نیز نمی توانیم اقدام کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: از ریاست جلسه استدعا 
دارم که اگر احساس می شود برای تصمیم گیری نمایندگان، نیاز 
به بررسی بیشتری است، منع نکنید و اجازه دهید در جلسه بعد 

نیز کلیات لایحه بررسی شود. 
به گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه، اصلاح ساختار بودجه 
آماده شــده است. در میانه اظهارات نوبخت، تعدادی از حامیان 
دولــت که نگران رد کلیات لایحه بودجه بودند، صحن علنی را 
ترک کردند. علی مطهری نایب رئیس مجلس که ریاست جلسه را 
بر عهده داشت، گفت: عده ای تلاش دارند آبستراکسیون کنند. وی 
از نمایندگان خواست تا به صحن علنی بازگردند. تلاش عده ای از 

نمایندگان برای آبستراکسیون به نتیجه نرسید.

مجلس كلیات بودجه 98 را  تصویب كرد


